



ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟံၣ်ဖျါ

လါမ့ၤ ၂၈သီ, ၂၀၂၁န့ၣ် / KHRG လံာ်ကတြၢ်နီၣ်ဂံၢ်-21-142-D1

ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရှၢၣ် ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟံၣ်ဖျါ: သုးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဒီးတၢ်ဒုးတၢ်ယၤလၢ ကီၢ်ပယီၤသုးမိၤစီၣ်ဒီး KNLA သုးတဖၣ်အဘၢၣ်စၢၤ ဟဲဆူၣ်ထီၣ်အယီၤ ပုၤယုၢ်မံၤ ဟးဖျိးလၢလၢာ်ဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်ပူၤတဖၣ် က့ၤဆူၣ်ဟံၣ်တသ့ဒီးဘၣ်, လါအ့ၣ်ဖျါ ၂၀၂၁န့ၣ်

ဟီၣ်ကဝီၤတၢ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤ ဟံၣ်ဖျါဝဲ တၢ်ကဲထီၣ်သးဝဲ လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရှၢၣ် ဝဲလါမးရှး ၂၈သီတုၤ လါမ့ၤ ၄သီ, ၂၀၂၁န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. စးထီၣ်လၢ လါအ့ၣ်ဖျါထီၣ်သီန့ၣ် ကီၢ်ပယီၤသုးမိၤစီၣ်ဒီး လၢလၢာ် ဒိၣ်ဝဲတဖၣ် ဆုၤအါထီၣ်အသုးနီၣ်ဂံၢ်ဆူၣ်မၤတြီၢ်ကီၢ်ရှၢၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. သုးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤလဲၤဒီးမိၤစီၣ်ဒီး မုၢ်သး သုးသိလုၣ်ကျဲတဘျီအံၤဒီးမိၤစီၣ်ဒီး မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရှၢၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤ တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲလၢ ကီၢ် ပယီၤသုးမိၤစီၣ်ဒီး KNLA-KNDO သုးတဖၣ်အဘၢၣ်စၢၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးဖျါလၢတၢ်ဒုးကဲထီၣ်အယီၤ သုးမိၤစီၣ်ဒီးတဖၣ် ဟူးဂဲၤလၢလီၢ်ကဝီၤပူၤ ဒီးကဘီယုၤဟဲဆူၣ်ကွၢ်တၢ်အယီၤ လီၢ်ကဝီၤပုၤယုၢ်မံၤဟးဖျိးလၢ လၢဒိၣ်တဖၣ်က့ၤ ဆူၣ်အဒုသဝီတဘျီလၢဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒီးပုၤယုၢ်မံၤဟးဖျိးတဖၣ် က့ၤမၤအိၣ်ဒုစံာ်ခးသံၣ် တသ့လၢဘၣ်အယီၤ အဝဲကကွၢ်ဆၢၣ်မဲာ်ဘၣ်ဒီးတၢ်လုၢ်အိၣ်နီၣ်ခိၣ်သးသမ္မတၢ်ဂ့ၢ်ကီတဖၣ်န့ၣ်လီၤ.¹

လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်

စးထီၣ်လၢ ကီၢ်ပယီၤသုးမိၤစီၣ်ဒီးကဘီယုၤအခးလီၤ ဒုးဘူးနီၣ်သဝီ, လုၢ်သီကီၢ်ဆၣ်, မုၢ်တြီၢ်ကီၢ်ရှၢၣ် ဝဲလါမး ရှး ၂၈သီ, ၂၀၂၁န့ၣ်ဝဲအလီၢ်ခဲန့ၣ် သုးမိၤစီၣ်ဒီးကဘီယုၤသုးဒီးဒြိဟးဝုၤဝီဆူၣ်ကွၢ်တၢ် (မၤနီၣ်မၤ ပါစုၢ်ကိး တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ) ဝဲယဲဒၢကရူာ်ဟီၣ်ကဝီၤ, လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၣ်, ချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရှၢၣ်အပူၤ တပယုၢ်ယီ န့ၣ်လီၤ. သုးမိၤစီၣ်ဒီးကဘီယုၤသုးဒီးဒြိတဖၣ် ဟဲဝဲဝဲလါအ့ၣ်ဖျါ ၂၀သီ, ၂၀၂၁န့ၣ်န့ၣ်လီၤ. အယီၤ လီၢ်ကဝီၤ ပုၤယုၢ်မံၤဟးဖျိးလၢပုၤလၢကျါ ဒီးဖျါ တၢ်ဒုးဒီးပယီၤသုးမိၤစီၣ်ဒီးခးလီၤနါစီၣ်ကျိၤဒီးဒိၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ် ဘၣ်အိၣ်လၢ တၢ်ပျံၤတၢ်ဖုးအပူၤ ဒီးဘၣ်ယိၣ်ဝဲလၢသုးမိၤစီၣ်ဒီးတဖၣ်အံၤ ကဟဲထီၣ်ခးလီၤဘၣ်ဖုးအဝဲသ့ၣ်ဒီးကဘီယုၤ ဒီးအဟဲခးလီၤဒုးဘူးနီၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.

စးထီၣ်လၢလါအ့ၣ်ဖျါန့ၣ် ကီၢ်ပယီၤသုးမိၤစီၣ်ဒီးဝဲလၢဒိၣ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ ဆုၤအါထီၣ်အသုးဖိ, သုးတၢ်ပိးတၢ် လီၤဒီးကျိၣ်ချံၣ်သ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ် ဆူၣ်မၤတြီၢ်ကီၢ်ရှၢၣ်န့ၣ်လီၤ. သုးမိၤစီၣ်ဒီးတၢ်မၤဆူၣ်ထီၣ်သုးဂံၢ်ဘါတဖၣ်အံၤ အါ ဒုးတၢ်တက့ၢ် ဟဲထီၣ်လၢအခိၣ်ဝဲအသုးသိၣ်လုၣ်ကျဲ စးထီၣ်ဝဲလၢဒိၣ်ဒီးမုၢ်သးတၢ်လီၢ်အံၤန့ၣ်လီၤ. KHRG

¹တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ လံာ်ဟံၣ်ဖျါတဘျီအံၤအပူၤန့ၣ် တၢ်ဒီးန့ၣ်ဘၣ်အီၤဝဲ လါအ့ၣ်ဖျါ ၂၀၂၁န့ၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်တၢ်ဆုၤဟ့ၣ် ထီၣ်အီၤလၢ လီၢ်ကဝီၤပုၤမၤသကိးတၢ်တဂၤ ဝဲချၢၣ်လွံာ်ထူၣ်ကီၢ်ရှၢၣ်အပူၤ လၢအဘၣ်တၢ်သိၣ်လိအီၤ လၢကညီဂ်ဝီခွဲးယာ်က ရူာ် KHRG လၢကမၤနီၣ် မၤပါတၢ်မၤဘၣ်ဒိပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယာ်အတၢ်အိၣ်သးတဖၣ် ဝဲလီၢ်ကဝီၤပူၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤတုၤဘၣ်တၢ် တဖၣ်အမံၤ, တၢ်ဂီၤဒီး အိၣ်ဆိးလီၢ်ကျဲ လီၤတၢ်လီၤဆဲးတဖၣ်န့ၣ် တၢ်မၤလီၤဘၢအီၤ လၢအဝဲနီၣ်ကစၢ်တၢ်ဘၣ်တၢ်ဘၢအဂီၢ် န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤလၢ တၢ်ကွဲးရှဲပုးအါထီၣ်အီၤ ဝဲပနီၣ်ကဝီၤအပူၤန့ၣ် မုၢ်ဝဲဒၣ် KHRG အတၢ်ကွဲးရှဲထီၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤ န့ၣ်လီၤ.

ပျိုပူပူမာတၢ်ဖိတဂၤဟ်ဖျါထီၣ်ဝဲလၢ သးမိၤစီရိၤအသးကျိၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ အခိၣ်ကျိၤလိၤလၢ ကလဲၤခီ ဃီၤဝဲဆူ မ့ၢ်တြိၢ်ကီၢ်ရၣ် ကညီၣ်ဒီကလုာ်စၢဖိၣ်ကရၢ (KNU) တၢ်ပၤဟီၣ်ကဝီၤပူၤတကပၤန့ၣ်လီၤ. သးမိၤစီရိၤ ဆၢအါထီၣ် အသးဖိနီၣ်ဂံၢ် ကအိၣ် ၂၇၀ ဂၤဒီးကသ့ၣ် ၁၄၀ န့ၣ်ယၣ်ညါန့ၣ်လီၤ. (ကသ့ၣ်တဖၣ် တီတၢ်အိၣ်တၢ်အီၤ, သးတၢ်ပိးတၢ်လိၤဒီးကျိၤချံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.) သးနီၣ်ဂံၢ်တဖၣ်အံၤ လိၤလၢခိၣ်ချ့သးတြိၢ် တဖုအနီၣ်ဂံၢ် ဒီးလဲၤခီယီၤဝဲဆူမ့ၢ်တြိၢ်ကီၢ်ရၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ. (သးသ့ၣ်တဖၣ်အံၤ စးထီၣ်ဟးလၢအသး ကလၢအဆၢကတီၢ်ဖဲလဲၣ်န့ၣ် KHRG ဟ်ပနီၣ်တန့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ).

ဖဲလါအ့ၣ်ဖြၣ် ၁၆သီ, ၂၀၂၁န့ၣ် ဖဲဂီၤခိ ၆ န့ၣ်ရံၣ်ယၣ်ယၣ်န့ၣ် ကညီၣ်ဒီကလုာ်တၢ်ထုၣ်ဖျဲးသးမ့ၢ်ဒိၣ် (KNLA) တဖၣ်ထီၣ်ဒုးဝဲသးမိၤစီရိၤသးကျိၤတဖုအံၤ ဖဲဖျၢၣ်ကၤကွီၢ်တၢ်လီၤလၢအအိၣ်ဘူးဒီး တကီၤဒၤသဝီ, ယဲဒၤကရူၢ်, လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၢန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးတဘျီအံၤ ကယံာ်ဝဲ ၅ မံးနံးယၣ်ယၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးကဲထီၣ်သးအဆၢကတီၢ် ပယီၤသးမိၤစီရိၤတဖၣ် ခးလီၤနါစိၤကျိၤဖးဒိၣ်လၢသဝီလၢအအိၣ်ဘူးဒီးတၢ်ကဲထီၣ်လီၤတဖၣ်အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဖဲတၢ်ခးလီၤကျိၤအဆၢကတီၢ် သဝီဖိတဖၣ် တအိၣ်လၢသဝီပူၤဘၣ် မ့ၢ်လၢအဝဲသ့ၣ်ယုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ်တုၢ်လၢပုၤလၢ ကျိၤ ယံာ်တုၢ်မးလံ ခီဖျိ တၢ်ဒုး, တၢ်ခးလီၤနါစိၤကျိၤဖးဒိၣ်ဒီးတၢ်ပျံၤသးကဘီယုၤကဟဲခးလီၤဘၣ်ဖုးတၢ်တဖၣ် န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢ တၢ်ဒုးဒီးတၢ်ခးလီၤနါစိၤကျိၤဖးဒိၣ်လၢအကဲထီၣ်သးတဘျီအံၤန့ၣ် ဒုးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဘၣ် တၢ်ဘၢ တၢ်လီၤဘၣ်ယိၣ်လၢဟီၣ်ကဝီၤပူၤယုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျိးတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. လီၤကဝီၤသဝီဖိတဖၣ် ဟ်ဖျါ ထီၣ်ဝဲလၢ တၢ်ကဲထီၣ်သးတဘျီအံၤန့ၣ် တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးတအိၣ်နီၣ်တကပၤဘၣ်. ဘၣ်ဆၢ သးမိၤစီရိၤ အကသ့ၣ်သံ ၃ န့ၣ် လီၤ.

ကီၢ်ပယီၤသးမိၤစီရိၤတဖၣ် ဟဲအိၣ်ဆိလီၤအသးဖဲလၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၢဟီၣ်ကဝီၤပူၤအယိတၢ်ဒုးတၢ်ယၤတဖၣ် ဟဲ ကဲထီၣ်အသးလၢ သးမိၤစီရိၤဒီး KNLA သး-ကညီၣ်ဒီကလုာ်ဂၤသးကရၢ (KNDO) သးတဖၣ်ဘၣ်စၢန့ၣ် လီၤ. ဖဲလါအ့ၣ်ဖြၣ် ၄သီ, ၂၀၂၁န့ၣ်န့ၣ် တၢ်ဒုးကဲထီၣ်ဝဲလၢ သးမိၤစီရိၤဒီး KNDO သးဘၣ်စၢ ဖဲအံၤသ့ၣ်ပျိ တၢ်လီၤ, ယဲဒၤကရူၢ်, လၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၢအပူၤန့ၣ်လီၤ. လီၤကဝီၤပူၤယုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျိးလၢအမ့ၢ်ယဲဒၤသဝီဖိတဖၣ် နၢဟူကျိၤဖိဒီးကျိၤဖးဒိၣ်သိၣ်တဘျုးဖျါညါန့ၣ်လီၤ. တၢ်ဒုးတဘျီအံၤ တဟဲတုၤလၢ ပုၤယုၢ်အိၣ်ကမ့ၢ် အိၣ်ခူ သ့ၣ်အလီၢ်ဘၣ်အယိ အဝဲသ့ၣ်တဘၣ်ဒိနီၣ်တဂၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢ တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံးလၢ သးခဲဖုအံၤ အကျိၤအိၣ်တအိၣ်တခီ သဝီဖိတဖၣ် တသ့ၣ်ညါထွဲဝဲဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

လီၤကဝီၤပူၤယုၢ်မ့ၢ်ဟးဖျိးဖဲလၢဒိၣ်ကီၢ်ဆၢတဖၣ် က့ၤဆူအဟံၣ်ယီၤဒူသဝီတသ့ဒီးဘၣ် မ့ၢ်လၢပယီၤသးမိၤစီ ရိၤတဖၣ် ဆၢအါထီၣ်အသးနီၣ်ဂံၢ်, သးတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤဒ်အမ့ၢ် ကဘီယုၤသးဒီးဒြိဟးဝုၤဝီဆၢကွၢ်တၢ်တပ ယုၤယီ, တၢ်ဒုးတၢ်ယၤလၢ သးမိၤစီရိၤဒီး KNLA/KNDO သးတဖၣ်အဘၣ်စၢကဲထီၣ်ဒီးအသးကွၢ်ကွၢ်အ ယိန့ၣ်လီၤ. ဆၢကတီၢ်ခဲအံၤန့ၣ် မ့ၢ်တၢ်ဆၢကတီၢ်လၢသဝီဖိတဖၣ် ကဘၣ်ကတဲၤကတီၤထီၣ်အရးအသံၣ် စံာ် လီၤပုၤလီၢ် (လၢကဖံးအိၣ်မၤအိၣ်တၢ်ဖဲ လါပူၤဒီးလါယုၤလံအဂီၢ်)န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၢ ခဲအံၤအဝဲသ့ၣ်ဘၣ်ယုၢ် အိၣ်ကမ့ၢ်လၢပုၤလၢကျိၤအယိ အဝဲသ့ၣ်လဲၤဖံးလဲၤမၤတၢ်လၢအရးသံၣ်ပူၤတသ့ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. ခီဖျိလၢ တၢ်အိၣ် သးဒ်အံၤအယိ အဝဲသ့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီလၢခဲအံၤဒီးခါဆူညါ တၢ်လုၢ်အိၣ်နီၣ်ခိသးသမူအဂီၢ်န့ၣ် လီၤ.

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရၢ (KHRG) အဂ့ၢ်ဖျၢၣ်ကိာ်

ကညီၣ်ဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်ကရၢ (KHRG) အံၤဘၣ်တၢ်ဒုးအိၣ်ထီၣ်အံၤဖဲ ၁၉၉၂ န့ၣ် ဒီးမ့ၢ်ဝဲလီၤကဝီၤကရၢ သဘျုတဖု လၢအာၣ်လီၤမၤတၢ်လၢကမၤဂ့ၢ်ဝိခွဲးယၢ်အတၢ်အိၣ်သး လၢကီၢ်ပယီၤမ့ၢ်ထီၣ် ကလံးထံးအပူၤန့ၣ်လီၤ. KHRG သိၣ်လိဝဲ လီၤကဝီၤပူၤသဝီဖိတဖၣ် လၢကမၤနီၣ်မၤပၤတၢ်မၤဘၣ်ဒိ ပုၤဟီၣ်ခိၣ်ဖိခွဲးယၢ်အဂ့ၢ်အကျိၤန့ၣ်လီၤ. KHRG ဘိးဘၣ်ရၤလီၤတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤတဖၣ်အံၤ ဒ်သိးကဟ် ဖျါထီၣ်လီၤကဝီၤပူၤကမျၢၢ်တဖၣ် အကလုာ်, အတၢ်တုၢ်ဘၣ်ခိၣ်ဘၣ်, အတၢ်ဘၣ်ယိၣ်ဘၣ်ဘျီ ဒီး အတၢ်ထံၣ်တၢ်ဟ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. နယုထံၣ်သ့ၣ်ညါ ပတၢ်မၤသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲ www.khrg.org အပူၤသ့ၣ်ဝဲန့ၣ်လီၤ.

Kler Lwee Htoo (Nyaunglebin) District

